
Visst finns det
likheter mellan
sommaren och
budgetsprocessen

På Skansen brukar
björnungarna locka,
men vad är de så
nyfikna på här?
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Nyhetsblad
om teknik

för Celsius-
koncernen

Nu har Celsius informa
tionschef Lennart Jonsson
och Bengt Gamner, teknisk
direktör i koncernledning
en, ställt upp ett nytt ge
mensamt mål. An förbättra
kännedomen om tekniska
projekt, specialistkompe
tens och andra tekniska frå
gor inom Celsius.

Ungeför varannan må
nad skall de skicka ut ett
enkelt nyhetsbrev till tekni
ker i koncernen enligt sär
skild sändlista. Detta blad
skall återge intressanta arti
klar ur personaltidningar,
tekniska rapporter, artiklar
och uppsatser till tekniska
tidskrifter m m.

Därför vill vi nu uppma
na alla tekniker inom FFV
Aerotech att skicka in bi
drag. Kontakta lämpligen
redaktörerna för vidare be-
födran. Första nyhetsbrevet
planeras till början av juni.

Morberg
ny vice VD

i Celisus
Per Ove Morberg har ut
setts till vice VD och med
lem i Celsius koncernled
ning. Hans ansvarsområde
blir försvarsmarknadsfrågor
och affärsutveckling.

Till Per Ove Morbergs
efterträdare på posten som
VD för CelsiusTech AB
har utsetts Gert Schyborgcr,
som närmast kommer från
Facit AB.

Kanonjobb åt mannen
Avionik har fått en
order på 5,5 miljoner
kronor från FMV.

Affären gäller 100
ringlavetter till mari
nens nya stridsbåt 90
inklusive reservdelar
och dokumentation.

Se mitten

Rätt lön var ett av inslagen i programmet på i
Avioniks chefsseminarium. Personaldirektör
Åke Gustafsson bad deltagarna att besvara en
rad frågor. Om faktorer och egenskaper som ’
skall vägas in för att fastställa lönen. Om nät- I

verk istället för lönestatistik. Om hjälpmedel
för att skapa en rättvis lönesättning. Och om
den utbildning cheferna själva behöver för att
klara det här.

Läs mer på sid 6 och 7



I går var det sommar! Inte enligt meteorologins 
lagar, men väl enligt svensk praxis. Väderlagarna
säger att dygnets medeltemperatur skall vara
minst plus 10 grader Celsius för att sommaren
skall bli godkänd.

Praxis är att tala om sommar när kvicksilvret
klättrar upp mot 20 grader mitt på dagen. För 

Om likheterna
mellan sommaren

vem bryr sig om nattemperaturer i vårt central-
uppvärmda samhälle?

Apropå Celsius - sommaren närmar sig även
för koncernen. Det betyder att budgetprocessen
har kommit i gång. Det är om begreppen kring
den processen som VD Jan Eiborn utvecklar tan
karna den här gången.

och budgetprocessen

Uppskattat jobb
Parallellt gör enheterna sin
beskrivning i ekonomiska
termer av år 1995, med un
gefärliga intäkter, kostnader
och resultat. Jan kallar detta
en enkel uppskattning, bud
getfas 1, som senare kommer

De strategiska diskussionerna
inför budgetens första fas har
redan rullat igång inom FFV
Aerotechs afiärsenheter.

— I vår terminologi heter
det affärsenheter när vi talar
om moderbolaget FFV
Aerotech, FFV AvioComp,
Test Systems och FFV
Mätteknik. Varje enhet for
mar just nu en strategi för de
närmaste tre till fem åren; en
beskrivning av vilka de vikti
gaste planerna är för den pe
rioden.

’ att ligga som underlag för en
heternas slutgiltiga budget.

— Vi arbetar dessutom
redan nu med utformningen
av vår utvccklingsbudget in
om moderbolaget och övriga
enheter. En budget som
kommer att hållas samman
av Utvecklingsrådet med
Bosse Pettersson som ny ord
förande efter Curt
Johansson.

Flera ingredienser
Teknikutvecklingens omfatt
ning och inriktning, som är

: själva basen för vår verksam-
I het, skall vara klar strax före

sommaren. Med den som ut-
; gångspunkt och med tillägg
i av fastställda strategier lägger

vi grunden för budgetfas 2,
som börjar direkt efter som-

1 maren, enligt Jan.

Utveckling, strategi och
budget är alltså viktiga ingre
dienser i en process som om
fattar flera faser, enligt de di
rektiv som i dag gäller inom
Celsius. Arbetssättet är en
medelväg mellan de ytterlig
heter som i dag praktiseras av
svenska företag.

Allt på en gång
En ytterlighet är att starta he
la budgetprocessen efter som
maren med att beräkna in
täkter och kostnader för näs
ta år. Företaget laborerar med
olika mål för sin verksamhet
och skapar på det sättet en
"pappersbild” av det kom
mande året fram till 31 de
cember.

Ofta är slutdokumentet
inte klart förrän i september
oktober och formellt

fastställt i november. I prak
tiken innebär det att en del
faktorer då redan kan vara
överspelade.

Litet i taget
Den allvarligaste kritiken
mot en sådan budgetprocess
är också att den alldeles för
statiskt och strikt inriktar sig
på perioden 1 januari till 31
december.

Det är ett skäl till att den
andra ytterligheten har upp
kommit. En process där före
taget varje månad blickar ett
år framåt i tiden. På det sättet
skapas en rullande och konti
nuerlig budget, som öppnar
möjligheter för nya beslut
och förändringar under arbe
tets gång.

En nackdel är att den me
toden kräver ständigt arbetet 

av många människor för att
fungera effektivt.

Gyllene medelväg
Att jobba i etapper med en
förberedande fas på våren, en
sammanställande fas på hös
ten och en uppföljande fas
under det kommande året är
en tredje metod. Det är en
gyllene medelväg Celsius
har valt som undviker nack
delarna med de båda andra
processerna. Ett både klokt
och intressant sätt att arbeta,
menar Jan.

Egentligen behöver man
bara gå tillbaka till sommaren
för att förstå tanken bakom
det hela. En svala gör ingen
sommar, heter det, och en
enstaka fas gör ingen budget
process. Så enkelt är der.

Anne Allard



JAS-seminarium

Första JÄS 39 Gripen på plats 1997
Den första juli 1997
skall flygvapnet enligt
planerna ha två krigs-
dugliga divisioner ut
rustade med JAS 39
Gripen. De kommer
att vara på plats vid
F7 i Såtenäs, den förs
ta flottiljen i landet
som utrustas med JAS
39 Gripen.

Provflygningarna är sex må
nader försenade.

Det framgick vid ett semi
narium på FMV:Prov i
Linköping för någon vecka
sedan, där företrädare för
FMV, Försvarets Materiel
verk, och IG JAS gav en lä
gesrapport.

Några direkta nyheter pre
senterades inte. Det var olika
chefspersoner inom FMV
som berättade om hur JAS-
projektet framskrider.

Förseningar
Efter kraschen i augusti förra 

året är vi sex månader förse
nade vad beträflår provflyg
ningarna, berättade överste
Arne Strcling.

Han är projektledare för
JAS vid FMV. Går allt pla-
nenligt kommer leveranserna
till flygvapnet att återupptas
under våren, tilläde han.

FMV:Prov
Chefen för FMV:s prov-
ningsavdelning, Kjell Holm
ström, samt Gunnar Dahl-
bäck redogjorde för verksam
geten vid FMViProv i stort, i
allmänhet och med speciell
inriktning på JAS 39 Gripen.

Chefen för Flygmatcricl-
ledningen vid FMV, Staffan
Näsström, redogjorde i några
viktiga punkter för framtida
materiel försörj n ing.

Luftvärdighet
Bo Renborg, Luftvärdighets-
inspektören vid FMV, infor
merade om luftvärdighet och
flygsäkerhet.

Som avslutning på dagen
presenterade några av IG
JAS-företagen aktuell infor
mation från sina respektive
horisonter.

JAS 39B - den tvåsitsiga Gripen
Produktionen av JAS 39 Gripen är i full gång
inom IG JAS. Sammanbyggnad av det första
flygplanet i delserie 2 har påbörjats. Leve
ranserna av serieflygplan till Försvarets Mate
rielverk fortsätter under året med ett tiotal JAS
39 Gripen.
Den tvåsitsiga versionen av
flygplanet, JAS 39B, blir ett
fullt operativt flygplan för
taktisk utbildning och typin
flygning. Avtalet mellan
FMV och IG JAS, som un
dertecknades den 26 juni
1992, omfattar utveckling av
JAS 39B och produktion av
14 flygplan, vilka ingår i den
andra delserien om 110 flyg
plan. Utvecklingsarbetet med
JAS 39B är i full gång liksom
sammanbyggnaden av ett
första provflygplan.

Ritning- och produktions-
underlag för skrovet är klart
och verksamheten koncentre
ras nu till systeminstallation.
Produktionen av provflyg-
plan 39.800 och det första
serieflygplanet, 39.801, pågår
enligt plan. Framkroppen
byggs nu samman i det sista
jiggsteget.

Förlängd kropp
Utprovning på slädbana av j
komplett två-sits räddnings- I
system pågår också.

Den största yttre skillna
den jämfört med JAS 39A, är
den förlängda kroppen och
den längre huven som ger ut
rymme för den bakre förar
kabinen.

Förarkabinerna i JAS 39B
är identiska med undantag
för endast av siktlinjesindika-
torn (Head Up display), vil
ken inte finns i den bakre ka
binen. I stället kan den främ
re förarens siktlinjesindikator
och omvärldsbild presenteras
på flyglägesindikatorn (Flight
Data Display) i den bakre ka
binen. Avioniksystemet i JAS
39B har samma funktioner
som i JAS 39A.

Första flygning 1996
Första flygning planeras att
ske 1996 och första leverans
planeras äga rum 1998.



Order frän Marinen
BESTÄLLNINGAR TILL STRIDSBÅT 90

Konstruktionsjobb blev syst
Stridsbåt 90 kommer i framtiden att ingå i ma
rinens amfibiebataljoner, ett av kustartilleriets
rörliga förband. Det handlar om små, snabb
gående båtar bestyckade bland annat med
tunga kulsprutor.

I fråga om beväpningsplattform har FFV
Aerotech länge haft ett finger med i spelet.
Framför allt våra konstruktörer, berättar avdel
ningschefen på Teknisk Support Lars-Erik
Wige. Resultatet är att vi nu har händerna fulla
med jobb till beställningen på ringlavetter för
12,7 mm kulspruta.
Nils Åke Nilsson arbetar på
sektion Konstruktion och
är den som under de senaste
åren har jobbat mest med
stridsbåt 90. Uppdraget har
omfattat idélösningar och
konstruktion av lavetter,
skopreglage och utrustning
för elektrisk avfyring.

Det hela började egentli
gen för omkring åtta år sedan
och med en helt annan idé än
den som nu har förverkligats.

tarna genomfördes 1989 till
1991 och medförde en be
ställning för installation på
ert antal bårar i en förserie.

— Beställningen annulle-
rades emellertid efter årsskif
tet med förklaringen att lös
ningen med 30 mm Akan var
för dyr, berättar Lars-Erik.

Vid det laget hade levere-
ranserna av båtar till förband
börjat. Därför var valet av be
väpning en brådskande fråga.

Flygande kanon
Som mycket annat har även
stridsbåt 90 en egen historia.
Sommaren 1986 fick FFV
Aerotech i uppdrag att ge-

Först en studie
Peter Hällkvist, projektledare
vid FMV:Vapen kontaktade
Nils Åke för at t med hans
hjälp lösa problemet med be-

Stridsbåt 90 under övning i skärgärden. Såväl ringlavetten högst upp som dubbellavetten pä styrbordssi
medarbetare på sektion Konstruktion vid Avionikavdelning Teknisk Support i Arboga.

nomföra en anpassning av
flygvapnets 30 mm Akan till

väpningsplattformen.
Uppdraget gällde till en

början en realiserbarhetsstu-
die kring tanken att placera

Annullerades

en ny stridsbåt, typ 90M.
Den togs fram av Karls-
kronavarvet och Djupviks
varv på uppdrag av FMV.

Modifiering av kanonen
och installation på båten med
utprovning ingick i jobbet.
Redan då var Nils Åke in
blandad tillsammans med
Robots sektion Vapen och
Ammunition.

Utprovningen, som gjordes
under år 1987, låg till
grund för en
båt, 90H,
av Dockstavarvet. Lavetten
som användes var av ny typ
och av FFV Aerotechs kon
struktion.

Prov med två av 90H bå-

två 12,7 mm kulsprutor
monterade i en dubbellavett
på fördäck. Studien resultera
de i ett system, som omfatta
de lavett, ammunitionsleda-
re, magasin samt elektrisk av-
fyringsutrustning.

Ja till ringlavett
Dialogen med FMV fortsat
te, och vi presenterade så
småningom vår konstruk
tionslösning i aluminium,
berättar Lars-Erik. Ett klart

Nils Åke Nilsson pä Konstruk
tion visar det mekaniska sä
kringreglage och nödstopp
som han varit med om att ta
fram till tung kulspruta 12,7
mm på bilden som sitter pä
stridsbåt 90. Under utvecklingen av dub-

bättre alternativ än i stål, som
ursprungligen var tänkt.

— På hösten fick vi vissa
indikationer om att både vår
idé och vårt pris kittlade kun- ;
dens intresse. En hake i det
läget var marinens likviditets
kris. Den innebär en viss osä
kerhet, och ännu avvaktar
FMV med beställningen.

Efter ett möte i januari i år
lade däremot FMV en be
ställning på ringlavetter till
ett värde av 5, 5 miljoner
kronor. Avtalet är tufft med
fästa priser och hårda leve
ranskrav. Affären omfattar
100 lavetter, teknisk doku
mentation, reservdelar och
innehåller en option på ytter
ligare 100 stycken lavetter.

Nya behov



mlösning

fördäck är konstruerade och framtagna av Nils Åke Nilsson och hans

bellavettcn, som har skett i i
samarbete med kustartilleriet
och FMV, har hela tiden nya
behov väckts. Konstruktörer
na i Arboga har lyssnat, fun
derat och skapat lösningar.
Ringlavetten är bara ett resul
tat av detta.

Andra exempel var beho
vet av ett kombinerat reglage
för fartkontroll av båten, av-
fyring av kulspruta och eleva
tion av dubbellavetten. Det
kan liknas vid flygförarnas
spak och reglerar huvud
sakligen de skopor som styr
jetströmmarna till båtens
framdrivning. Skopreglaget
är nu monterat på samtliga
levererade stridsbåtar.

Sektionen har också kon
struerat och levererat ett reg
lage för säkring och nödstopp
av dubbclkulsprutan. Det 

gäller även utrustning för av-
fyringen som sedan tillver
kats av sektion Elektronik
produktion.

Ett helt koncept
Uppdragen droppade in förra
våren och är nu under leve
rans. Tillsammans ger de yt
terligare omkring 2 miljoner
kronor.

— Det som till en början
mest liknade ett rent kon-
struktionsjobb har alltså med
tiden vuxit betydligt i om
fattning och numera antagit
karaktären av ren konccptlös-
ning, konstaterar Lars-Erik
avslutningsvis och är uppen
barligen mycket nöjd med
den utvecklingen.

Text och foto: Anne Allard
Foto: Thomas Wingstedt

AU/ADB-folk på Arbogabesök
Celsius AU/ADB-rcpresen-
tanter var på aprilträff vid
FFV Aerotech i Arboga.

Tom Wigh, företagets
AU/ADB-chef, bjöd sina
kolleger på information om
FFV Mätteknik. Framför
allt om företagets unika re
surser för att reparera och
återskapa information i
kvaddade hårddiskar.

Sådana här möten arran
geras 1-2 gånger per år, med
ett av CELSius-företagen i
blickpunkten. Och dess
utom utbyter deltagarna in
formation inom sitt arbets
område.

— Den här gången pre
senterade Kjell Wilhelmsson
framtidens datanät inom
FFV Aerotech, medan jag
berättade om vår egen
AU/ADB-organisation. Den
skiljer sig från de andras ge
nom att vi köper hela lös
ningar från CAP Pro-
gramator och VM-Data, för
klarar Tom.

En klar fördel med att
jobba ihop på det här infor
mella sättet är att vi kan ska-

Fr v Kjell Forsberg CelsittsTech, Lennart Larsson Telub, Len
nart Broné Bofors, Elisabeth Asker CelsiusTech, Toni Wigh
själv, Kjell Hultman Celsius Industrier och Tony Andersson
Kockums Computer Systems.

pa gemensamma fördelar i |
leveransavtal, förmedla kon- |
takter och utbyta andra nyt- I 

tiga erfarenheter, tillägger

Anne Allard

Ett klipp för avdelning Verkstad

Bengt Bardvall klipper bandet och öppnar den nya verkstadsde
len för radioverksamhet vidAV20.

På Avioniks avdelning
Verkstad gjorde divisions
chef Bengt Bardvall ett rik
tigt klipp efter avdelningens
interna styrelsemöte i mitten
av april. Han fick den heder
samma uppgiften att sköta
saxen vid en symbolisk invig
ning av nya radioverkstaden.

Det är AV20, Kommu-
nikation/Indikering loka
liserad i berget, som nu har
åtgärdat sin trångboddhet.
Ambitionen har varit att fyl
la två behov. Dels att samla
verksamheten på ett ställe,
dels att ge plats för alla.

Instrumentsidan är helt
intakt. Däremot har Nav/-
IK-delen nu fatt sprida ut sig
i de lokaler man tidigare de
lade med Radio.

Radiogänget har å sin si
da fatt nya lokaler att förfoga
över, där Thomas Nilsson
och hans kolleger huserar i
framtiden. Alla är nöjda
med den här lösningen.

Anne Allard



AffärsmissQghei och i<v<
cheferna sira vara fera @

Kvalitetsbegreppet — och i synnerhet förberedelserna för ISO 9001-cer-
tifieringen nästa år - spelar en central roll inom Avionik.

Det finns behov av kompetensutveckling med betoning på ledarskap,
marknadsföring och förhandlingsteknik. Kurserna i affärsmässighet
sprider ringar omkring sig, som kommer att beröra hela divisionen.

Att sätta rätt lön blir enklare med ett vettigt arbetsvärderingssystem
och med utbildning om hur ett sådant fungerar - det var AviONiK-che-
ferna också eniga om.

Så kan resultatet av Avioniks
chefsseminarium i maj kort
sammanfattas. Det var ett
späckat och intressant pro
gram som trettio chefer,
stabsfolket och vi andra fick
ta del av på Loka Brunn i
Bergslagen.

En av ”de andra” var VD
Jan Eiborn, som med god
fart passerade Loka Brunn i
ren iver att hinna fram på av
talad tid.

Till all lycka insåg han sitt
misstag långt före Karlskoga
och vände ekipaget. Alltså
hann han tillbaka precis lag
om för att inleda program

Minskat resultat
Jan började med en snabb re
sumé av seminarieprogram
met; affärsmässighet är bra,
kvalitet skall vi ha, cheferna
skall vara duktiga och löner
na skall vara låga!

Tyngdpunkten lade han
sedan på en personlig över
blick av nuläge och framtid
inom Celsius, FFV Aero-
tech och JAS-projketet.

I dag har vi torrt på fotter
na och en bra balansräkning.
Men Jan räknar inte med att

met som beräknat efter ”de goda tiderna" skall vara
för evigt. Därför inbegriper
hans vision fram till år 2000
en förvarning om, att FFV
Aerotechs rcsultatnivå på
sikt sjunker något.

Mer om ledarskap
För fyra år sedan startade
Bengt Bardvall seminariepro
grammen inom Avionik.
Det började som en rivstart
1991 med tre tunga ämnes
områden; strategi och ledar
skap, ekonomi och till sist
produktivitet och kvalitet.
Det är bara produktivicets-
avsnittet som han själv nu i 

efterhand ifrågasätter. Det
handlade litet väl mycket om

Året efter var temat tek
nik. Förra året var det dags
för affärsmässighet, ett pro
gram som fortsätter ända
fram till år 1996.

Nu är frågan vad cheferna
vill inrikta sig på härnäst?
Svaren fick Bengt efter inten
siva gruppdiskussioner. Be
hovet koncentreras till ledar
skap, marknadsföring, för
handlingsteknik med presen
tationsteknik och mer kvali
tet. Allt i varierande portio
ner för olika chefsnivåer.

Process som smittar
Varför finns det företag? Jo,
därför att företag skapar
trygghet för många männis
kor genom långsiktighet och
lönsamhet. Efter att ha klar
lagt det förhållande, överläm
nade Bengt åt Lars-Erik Wi-
ge och Anders Uncll att be
rätta hur långt programmet
om affärsmässighet har kom-

Under gruppdiskussionerna enades deltagarna om vilken kompetensutveckling som krävs i framtiden for Avioniks chefer och vilken ut
bildning som kan bedrivas gemensamt. Fr v Claes-Göran Danielsson, Stefan Strom, Kurt Andersson, Krister Lindbäck, Tommy
Duhan och Solve Alvarsson.

55 Att vara
sektionschef
är detsamma
som att vara
kontrollchef 5 5

Lennart Julie, AV05

Lars-Erik betonad i sam
manhanget att detta inte är
fråga om en kurs i vanlig ber-
märkelse. Sammankomsterna
sätter i gång en process bland
deltagarna, som de sedan bär
med sig ut i linjen. Där smit
tar den av sig på omgivning,
vilket är avsikten. Processen
skall cheferna bära med sig i
den dagliga verksamheten.

Bredaste någonsin
Hittills är 140 personer an
mälda och 43 har deltagit.
Programmet blir därmed bre
dare än någon kurs hittills
har varit. Meningen är att al
la skall "smittas" av effekter
na på ett eller annat sätt

Anders och Lars-Erik har
samlat in åsikter och känslor
före, under och efter delta
garnas konfrontation med de
riktlinjer programmet bygger
på. Listan kändes nog som en
kalldusch för många. Brister,
oklarheter, otillräckligheter
och svårigheter tonade fram
på duken. Men poängen med



itet ska vi fen,
i lönerna Mg a

inventeringen är att proble
men måste fokusera för att
kunna åtgärdas. Sedan kan
möjligheterna bakom prob
lemen få övertaget. En kurs
deltagare hade uttryckt det
så här vid probleminvente
ringen: Otillräcklig stolhet
och självförtroende. Vi vet
inte hur bra vi är!

Mer engagemang
Förutsättningarna förändras
från en gång till nästa, me
dan innehållet är detsamma.
Konsulten ftån Impac deltar
alltid och driver arbetet med
deltagarnas ”hemläxor”, som
ingår som en viktig ingre-

Der finns några missar i
planläggning, men de skall
rättas till. Det betyder att
även deltagarnas chefer i
framtiden har kontakter
med konsulten. Likaså blir
det cheferna, som från i höst
far kallelse ull kursen för si
na medarbetare. De kom
mer att få dokumentation
efter var tredje omgång. Till

5 ? Vi måste ta
vara på de
möjligheter
som öppnar .
sig i kursen yy 

detta kommer också deras
engagemang vad gäller delta
garnas individuella åtagan-

Sug efter kvalitet
Nästa morgon berättade
Lennarth Julie om nuläget i
ISO 9001-projektet. Bland
annat betonade han den atti
tydförändring som skett in
om divisionen, och det finns
ett sug efter kvalitetshand-
boken som just nu omarbe-

5 Ett bra

Många medarbetare läg-

seminarium
för mig som
chef, men
litet ensamt
för mig som
kvinna yy

Gun Billström, AX 10 

ger ner mycket arbete på att
komplettera bristande ruti
ner i kvalitetssystemet. Men
det är när systemet skall till
ämpas som helvetet börjar,
sa Lennarth, och ansvaret
för att det fungerar ligger
helt och hållet på linjen.

Hur linjen förbereder sig
och tar sitt ansvar fick avdel
ningscheferna sedan beskri-

Vi har
startat en
process som
kommer att
påverka hela
divisionen 5

Lars-ErikWige, AX

va i tur och ordning. Det
händer mycket nu, är nog en
riktig slutsats.

Att leva som vi lär
Något ”mjukis-seminarium”
har detta inte varit, sa Bengt
Bardvall när jag bad om en
sammanfattning. Tvärtom,
har vi tagit upp skarpa, kon
kreta frågor och gett raka be
sked.

Det blev ganska tyst i sa
len när fakta lades på bordet.
Någon opposition gick inte
att notera, men inte heller
någon egentlig acceptans,
tyckte han. Det är alltid lätt
att säga ja till inflytande och
svårare att acceptera att det
för med sig krav också.

Eller som någon uttryckte
sig på podiet: Det är en sak
att peka på vilka regler som
skall gälla, men det en helt
annan sak att följa dem.

Text och foto:
Anne Allard

Robot slår två
flugor i en smäll
De senaste veckorna har det hörts ovanligt
mycket oväsen från skjutbanan söder om Åsby
Industriområde i Arboga.

Många har frågat sig vad som egentligen på
går där borta. För att fa svar ringde jag till Jan
Daunfeldt, som är chef för sektion Vapen och
Ammunition inom Robotavdelningen.
Sektionen arbetar, enligt Jan,
med uppdraget att byta ut en
tätskurv av asbest på auto
matkanon, Akan 55. Nya tät
skruvar i olika tekniker och
material har tagits fram och
skall nu testas.

Den andra sidan av saken
är att vi även svarar för kvali
tetssäkring av ammunition
till flygvapnet, fortsätter han.
En del ammunition slås då ut
och förklaras olämplig att an
vända vid flyguppdrag. Det
är ett sådant parti som flyg

vapnet nu har ställt till vårt
förfogande för uppdraget på
Akan 55.

— Dels kan vi göra realis
tiska skjutprov för att testa de
nya tätskruvarna, dels störtar
vi ammunition som har kas
serats vid kvalitetssäkring.

Störtning innebär att am
munition förstörs, i normala
fåll genom att krutet i patro
nerna bränns. Proven på
skjutbanan kommer att pågå
i tre-fyra veckor.

Anne Allard

Försvarselektronik bygger upp
C-nivåresurser för POS-2

Avdelning Försvarselekt
ronik har fått förtroendet att
åt Arméunderhållsavdelning-
en bygga upp C-nivåresurser
för POS-2.

POS-2 är arbetsnamnet på
arméns nya positionerings-
system, och systemet består
av en DRU (tröghetsnavige-
ringsenhet), CDU (manöver-
och kontrollenhet), odome- 
ter för hastighetsstöttning,
testutrustning B-nivå, riktki-
kare, skrivare och fordons- 
kablagc.

Systemet används främst
inom artilleriet och finns in
stallerat i terrängbil 11,

Haub 77B, bandkanon,
EPBV 3022, för att nämna
några fordon.

Beställningen är på cirka
fem miljoner kronor och un-
derhållsresursen skall vara
klar om två år. Detta medför
arbete både för teknik- och
verkstadssidan.

Arbetet har tagits i kon
kurrens, och att vi fick be
ställningen pekar på det för
troende FMV, och i detta fåll
Arméunderhållsavdelningen,
har för oss som leverantör,
säger Bo Johansson, på
Försvarselektroniks för
säljningsenhet.

To© vinnare får Flyg 94
Tio personer hade t
lottdragning och får
Inger Larsson, AA86
Magnus Willcn, Ar64
Petronella Karlsson, TS20
Hans Hersberg, FT24
Kent Ragnarsson, AF47 

: i Aerogrammets andra
t exemplar av Flyg 94.

1 Arne Johnsson, FE70
. Marie Falgert, TS10
i Glenn Blomqvist, FA26
' Torgny Löfgren, FT23

HolgerLenonsson, AR77
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Framtidens underhållsstruktur
måste göras redan nu. Dit hör underhållsupplägget

' för flygsystem. Flygvapnet tillämpar så kallade
blockadc underhållsupplägg för krigsflygplan med
E-, F-, G- och H-tillsyner på fästa gångtidsintervall.

Civila flygbolag övergick för årtionden sedan till
fasade underhållsupplägg, vilket innebär att under
hållsåtgärderna planeras individuellt. Flygvapnet

I tillämpar fasat underhåll på vissa transportflygplan.
Fasade system ökar tillgängligheten och minskar

i resursbehovet om de tillämpas rätt. De ökar flexi-
! biliteten, eftersom större del av underhållsvolymen

kan utföras endera på kompani eller på verkstad.
Utredningen föreslår att fasat underhåll införs på

i JAS 39 Gripen, JA 37 och SK 60 och att möjlighe
terna för AJS 37 undersöks.

Krigsorganisationens krav styr organisations-
C\ struktur och produktion i fred, varför utred

ningen far konsekvenser även för fredsorgani-
sationen. Tre flottiljverkstäder kommer att

utgöra grunden för krigsorganisationens
flygverkstadsbataljoner och föreslås fa be

nämningen flygverkstäder, övriga flottilj verkstäder
kommer att dimensioneras mot ren fredsproduk-
tion och benämnas depåverkstäder.

Stationskompanierna kan, med nya underhålls
upplägg, utföra mer tekniskt underhållsarbete än i
dag. Det ger förhoppningsvis positiva effekter på
den allmänna tekniska kompetensen vid kompa
nierna. Ändrad normering förutses däremot inte,
eftersom kompaniernas personalstyrka styrs av
krigsorganisationens behov. Den tekniska kompe
tensen vid stationskompanierna bör höjas genom
att två yrkesofficerare i teknisk tjänst vidareutbildas
mot driftingenjörsnivå.

Inom basmaterielområdet föreslår utredningen
vissa investeringar i verktyg och reservmateriel för
att öka underhållssäkerheten. En aggregat- och for-
donsverkstad per flygkommando utrustas som
grund för en förstärkt verkstadstropp i krigsorgani
sationen. På samma sätt som i flygunderhållct före

I december överlämnades rapporten
”Flygvapnet 95 - underhållsstruktu-
ren” till chefen för flygvapenledning
en. Den är resultatet av drygt nio må
naders arbete under ledning av Krister
Kalin, FMV:FUH.

Rapporten är en av sju delutred
ningar inom ”Flygvapnet 95” och
kommer att sammanvägas med de öv
riga, förankras och presenteras för för
svarsdepartementet. I TIFF 1/94 sam
manfattar Krister Kalin delutredning
en. Vi refererar här valda delar.

FV95 UHrf “X V y y som utgångs
punkt behoven i kris och
krig. Med moderna simule-
ringsmodeller har olika sce
narion studerats. Beräkning
arna pekar entydigt på den
stora betydelsen av förmågan
att kunna bedöma och åtgär
da begränsade krigsskador.
Däremot kommer normalt
underhåll inte att vara gräns
sättande i den omfattning vi
tidigare trott.

Även om flygvapnet redan
har godtagbar förmåga när
det gäller krigsskador, ger
analysresultaten utrymme för
omprioriteringar. Kompe
tensen att bedöma skador 
kan förbättras och metoderna utvecklas ytterligare.
Resurserna för normalt underhåll kan däremot
minskas. Sättet på vilket underhållsresurserna skall
organiseras har också studerats. Av olika skäl har
större delen av de fredsmässiga resurserna — även
underhållsindustrin - hittills knutits upp i krigsför-
band. I framtiden kommer så kallad företagsplan-
läggning att kunna utnyttjas i ökad omfattning.

JAS 39 Gripen, FSR 890, RAS 90, StriC, fjärr-
övervakade och fjärrmanövrerade sambandssystem
och anläggningar. Nytt lednings- och informations
system för flygvapnet, LI FV, DU 95 som ersätter
DIDAS och nytt resursledningssystem för försvars
makten, SIRIUS. Listan kan göras lång.

Om tio år ät många av flygvapnets och försvars
maktens äldre materielsystem och administrativa
datasystem utbytta. Det sker gradvis, men efter se
kelskiftet kommer ändringarna att märkas tydligt.

Vissa ändringar är så betydande att förberedelser

slås kompetensutveckling av en yrkesofficer per sta-
tionskompani inom basmaterielområdet.

Marketeleunderhållet är uppdelat på flygvapnet,
miloverkstäderna och industrin. De bakre resurser
nas krigsorganisation, marktelebataljonen, har nyli
gen utretts och programansvaret har överförts från
flygvapenledningen till operationsledningen. Nu
finns en ökad samstämmighet mellan freds- och
krigsmässiga lydnadsförhållanden.
T? A £7 " har till följd av den nyligen
JD V y J gjorda översynen av markteleba
taljonen koncentrerat sig på det främre underhållet
och föreslår en renodling. De främre resurserna bör
så långt som möjligt ingå i respektive betjänat krigs-
förband.

För att skapa förutsättningar för detta bör vissa
investeringar i försvarets telenät, FTN, tidigareläg-
gas. Då möjliggörs ett ökat utnyttjande av fjärrma-
növrering och -övervakning samtidigt som driftsä
kerheten höjs. Sammantaget medför detta ett mins
kat bemanningsbehov för främst driftåtgärder.

”Flygvapnet 95” har till
kommit på statsmakternas in
itiativ. I 1992 års försvarsbe
slut sägs att möjligheterna att
koncentrera flygvapnets pro
duktion till ett förre antal så
kallade storflottiljer skall ut
redas. Ytterst är det fråga om
att spara pengar.

FV95;.™/1-"
möjligt att minska under
hållskostnaderna med drygt
20 procent utan att antalet
flottiljer reduceras. Åtgärder
na kan genomföras utan nya,
stora investeringar i byggna
der och anläggningar.

Minskningen genomförs 
successivt under en tioårsperiod. Reducerade kost
nader innebär också minskad personal, men efter
som tidsperioden är lång bedöms personalreduktio
nen kunna genomföras så att de negativa konse
kvenserna för berörda minimeras. Allt under förut
sättning att beslutet inte dröjer alltför länge.

~ har pekat på möjligheten
Jl V _z _) att skapa en underhållsstruktur
som är effektivare och som bättre motsvarar mor
gondagens krav från de stridande förbanden. Den
har pekat på vikten av att skapa ett leveranssystem
med krigsförbanden i centrum, och där underhålls-
förband, FMV och K-företag, kris- och krigsviktiga
företag, tillsammans skapar ett system som säker
ställer tekniskt stöd och materielunderhåll.

Sist men inte minst - den visar på en väg att spa
ra pengar som sannolikt är både effektivare och
mindre smärtsam för flygvapnet än andra tänkbara
vägar.


